
القواعد والضوابط الفقهية عند الإمام البهوتي في المعاملات من خلال كتاب 
 الروض المربع

 (دراسة نظرية تطبيقية)
 

 زينب غني إسماعيل أوغوز: إعداد

 سناء بنت محمد عبده.د:إشراف

 

 المُستَخلصَ
 

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على أشرف الأنبياء والمرسلين، سييدنا ونبيينيا محمييد، وعليى 
 : آله وصحبه وسلم تسليمًا كثيرًا

 كتييياب خيييلا  مييين القواعيييد والبيييوابه العقديييي  عنيييد ا ميييام البديييوت   ييي  المعييياملا : عنيييوان الرسيييال 
 .تهبيقي  دراس  نظري المربع،  الروض

الدراسييي  مييين كتييياب اليييروض المربيييع مييين أو  كتييياب البييييع تليييى آخييير كتييياب العتييي ، و يييد تيييم وكانييي  
البيوابه  قيد   رعًيا، أميا سيبع  وثلاثييناستخراج ثمان وعشرين  اعدة، والعروع المندرج  تحتديا بلتي  م ي  و 

وتمي  دراسي  وعشيرين  رعًيا،  اثنيينو  وثلاثين بيابهًا، والعيروع المندرجي  تحتديا بلتي  م ي ً  سبع ً بلغ عددها 
 : القواعد والبوابه على النحو الآت 

 .تناو  الكلما  الت  لدا تأثير على القاعدة والبابه، وذلك بالتوبيح لت  واصهلاحًا -1

 .شرح القاعدة والبابه تجمالً  -2

 .ذكر الأدل  الت  تثب  حجي  القاعدة والبابه، وا شارة تلى أوجه الدلل  مندا -3

 .والبابهذكر التهبيقا  على القاعدة   -4

 .ذكر المستثنيا  تن وجد  -5

 : مقدم ، وتمديد، و صلين، وخاتم : ويشتم  البحث على



تناول   يدا أهميي  الموبيوع وأسيباب اختييارأ، وأهدا يه، والدراسيا  السيابق ، وميند  البحيث : المقدم 
 .وخهته

التعرييييف بالشيييي  بيينييي   ييييه، معنيييى القاعيييدة العقديييي ، والبيييابه العقدييي  والعييير  بيندميييا، ثيييم : التمدييييد
 .البدوت ، وبكتابه الروض المربع شرح زاد المستقنع

 ييي   واعييد النييييا ، واليقيييين ): جعلتيييه للقواعييد العقديييي ، ويشييتم  عليييى ثمانيييي  مباحييث: العصيي  الأو 
العيييادة، ود يييع البيييرر، والبيييمان، والأصيييال  والتبعيييي ، والوثيقييي  بالعقيييه الميييال ، و واعيييد و  العيييرفو والشيييك، 
 (.متعر  

 يي  بييوابه البيييع، ): جعلتييه للبييوابه العقدييي ، ويشييتم  علييى ثمانييي  مباحييث أيبًييا: العصيي  الثييان 
والربييا والصييرف، والسييلم، والقييرض، والييرهن، والبييمان، والحواليي ، والصييلح، والحجيير، والوكاليي ، والشييرك ، 

 (.لوصايا، والعرا ضوالمسا اة، وا جارة، والعاري ، والتصب، والشعع ، والوديع ، والجعال ، والو ف، وا

 : و يدا أبرز النتا   والتوصيا : الخاتم 

 : النتا  

كتاب الروض المربع برغم صتر حجمه  قد حوى على أكثر العروع العقدي ،  كان بح  من أهم  -1
 .الشرعي  للمذهب الحنبل  الجامعا  بكلياتدا المراجع   

شخصييي   قدييي  مدميي   يي  المييذهب الحنبليي ، وهييو ميين المدتمييين بالتقعيييد العقديي   ا مييام البدييوت  -2
 .تأصيلًا وتهبيقًا

 : التوصيا 

 .تكما  استخراج ما تبقى من القواعد والبوابه العقدي  من كتاب الروض المربع -1

 .وبع معجم للقواعد والبوابه العقدي  الواردة    الروض المربع -2
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Abstract 

Praise to Allah, the Lord of the worlds and peace be upon his most honorable prophet 

Muhammad, his family and his companions.  

 Thesis title: the Jurisprudence rulings and regulations in view of Imam Albahwati in terms 

of dealings through the book entitled, " Alrawdh Almorbei an analytic, theoretical study.  

The study, based on this book, deals with the part from the beginning of the book of selling 

to the end of the book of freeing slaves. twenty eight rulings have been extracted. The underlying 

branches became one hundred thirty seven in number. There are thirty seven regulations and the 

underlying branches were one hundred  twenty two branches.The rulings and regulations have 

been studied in terms of the following:  

1. It deals with the words that affect the ruling and regulation linguistically and in 

terminology.  

2. It explained the ruling and the regulation in details.  

3. It mentioned the evidences that prove the rightness of the rulings or the regulations with 

reference to them.  

4. It mentioned the applications on the rulings and regulations.  

5. It mentioned the exceptions of the rulings if possible.  

The research includes: an introduction, a preface, two chapters, and a conclusion.  

The introduction includes: the importance of the topic, the reasons behind selecting it, its 

objectives, the pertaining previous studies, the research approach and plan.  

The preface deals defining with the meaning the Jurisprudence ruling and regulation and the 

difference between them. Then a biography of Sheikh Albahwati and his book Alrawdh 

Almorbei  with marginal explanation of "Zad Almustanqaa". 

Chapter one: It deals with the Jurisprudence rulings including eight studies in (the rules of 

intention, certainty and conspicuousness, the customary taboo, removing harms, trust assets, 

documents in Islamic jurisprudence, financial jurisprudence and a variety of other rulings.  

Chapter two: Is dedicated for Jurisprudence rulings including eight studies as forth (the 

rulings of selling, usury, banking loaning, mortgages, credit, transference, reconsolidations, 

Agency, protecting a non Muslim, land seizures, redemption, depositing, royalty, Waqfs or 

Religious endowments, recommendation and the musts of Islam  



The conclusion includes  

the main results and recommendations:  

The results: 

1- The book Alrawdh Almorbei  though it's small, it contains most of the Jurisprudence 

branches and it was the most important resource for the students of Alhanbali doctrine.  

2- Imam Albahwati is an important Jurisprudence figure bin the Hanbali doctrine and one of 

those are interested in writing on Jurisprudence in terms of his writings and applications.  

Recommendations: 

1- Completeing the process of extracting the jurisprudence rulings and controls of the book 

(Alrawdh Almorbei )  

2- Setting a dictionary for the Jurisprudence rulings mentioned in the book Alrawdh 

Almorbei.  

 
 
  

 


